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- Al. NSZZ „Solidarność” odciąży 
ulicę Klonową i inne drogi prze-
noszące ruch samochodowy z 
Lublina we wschodnie rejony 
miasta. Nie planowaliśmy żadnej 
pompy związanej z otwarciem, 
bo czasy nie te, mogę natomiast 
obiecać, że niemal z marszu ru-
szymy z budową drugiego etapu, 
ad ul. Hryniewicza do Kusociń-
skiego. Mamy plany, czekamy 
na Zezwolenie na Realizację In-
westycji Drogowej. W projekcie 
budżetu na przyszły rok zarezer-
wowaliśmy na nią 3,6 mln zł. Za 
rok o tej porze aleja powinna być 
już w całości przejezdna – dekla-
ruje Marcin Dmowski, zastępca 
burmistrza.
Jak na ważność i długość arterii 
historia jej powstawania jest za-
dziwiająco krótka. Prace budow-
lane rozpoczęły się przed waka-

cjami. W tym czasie powstało 1,2 
km jezdni i towarzyszącymi jej 
ścieżką rowerową, chodnikami, 
zbiorczymi podjazdami pod po-
sesje, oświetleniem, odwodnie-
niem i zatokami przystankowymi. 
Pierwszy odcinek ma blisko 1,2 
km długości i po jednym pasie 
ruchu w obie strony.
Koszt inwestycji to ponad 11,2 mln 
zł. Miejskim urzędnikom udało się 
zdobyć 5 mln zł dofinansowania z 
Funduszu Dróg Samorządowych. 
Na tym jednak nie koniec.
Podobnie jak pierwszy, również 
drugi odcinek powstawanie w 
oparciu o specustawę drogową. 
Plany przewidują wykonanie oko-
ło 580 metrów ulicy wyposażonej 
w pełną infrastrukturę. Nowa dro-
ga ma być nie tylko ułatwieniem 
dla mieszkańców, ale przyśpie-
szyć rozwój tego rejonu Świdnika i 
budowlaną ekspansję miasta na 
południe.
– W planie zagospodarowania 
przestrzennego położone tu tereny 
przeznaczone są pod zabudowę 
wielorodzinną. Nie da się jednak w 
obecnych czasach postawić bu-
dynku bez umożliwienia ludziom 
dotarcia do niego samochodem. 
Plany inwestycji drogowych,, nie-
jako powiązanych z budową al. 
NSZZ ”Solidarność” otworzą przed 
inwestorami nowe możliwości – 
mówi burmistrz Waldemar Jakson. 
W ślad za aleją zaczną więc po-
wstawać dwie kolejne arterie: ul. 

Chryzantemowa i ul. Sąsiedzka, 
o długości w sumie ponad 1,2 km. 
Połączą one al. NSZZ „Solidar-
ność” z ul. kard. S. Wyszyńskiego, 

krzyżując się pod drodze z ul. 
Gospodarczą. Zamysł na Chry-
zantemową zakłada komplet-
ną zmianę aranżacji otoczenia 

cmentarza, przy którym będzie 
ona przebiegać. W północno-
-zachodniej części nekropolii 
powstanie nowe wyjście głów-

ne. Obok zbudowany zostanie 
parking na 60 at. Drugi ma być 
zlokalizowany w części północ-
no-wschodniej.                                jmr
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Maluchy, pora do żłobka!
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Mimo pandemii, w projekcie budżetu znalazło się kilkadziesiąt 
inwestycji, na ponad 50 mln zł. – Obecna sytuacja spowodowała 
wzrost naszych wydatków. Odciśnie się też zapewne na docho-
dach. Mimo ograniczeń, będziemy kontynuowali program inwe-
stycyjny dla miasta – mówi burmistrz Waldemar Jakson.

Jedziemy nową aleją!
grudzień  2020      gazeta bezpłatna      nakład 15 000

Od 7 grudnia ruszyła rekrutacja do nowego miejskie-
go żłobka. Na dzieci czeka 120 miejsc. Placówka jest 
jeszcze w budowie, ale prace posuwają się 
w ekspresowym tempie. Jej otwarcie jest 
planowane na czerwiec 
przyszłego roku. Nowy gmach 
dla najmłodszych ma być 
ekologiczny i energooszczędny. 

Latarnie z unijną pomocą 

Pod koniec listopada do świdnickiego ratusza dotarła do-
bra informacja. Urząd otrzyma ponad 1,2 mln zł dofinansowa-
nia z unijnych środków. Pieniądze zostaną przeznaczone na 
wymianę oświetlenia na terenie całego miasta na ekologicz-
ne, energooszczędne i automatycznie sterowane. 

Urząd w rękach dewelopera 

Była siedziba ratusza czekała na nowego właściciela trzy lata. 
Przetarg na jej sprzedaż odbył się 23 listopada. Tydzień później wła-
dze miasta poinformowały o wynikach postępowania. Nierucho-
mość, za ponad 6,3 mln zł, kupiła firma z Ostrowa Wielkopolskiego, 
zajmująca się budową obiektów handlowych i przemysłowych. 

Kierowcy już korzystają 
z możliwości przejaz-

du aleją NSZZ „Solidar-
ność”. Nowa droga została 
otwarta kilka dni temu. W 
przyszłym roku powsta-
nie drugi odcinek ulicy i 
tym samym stanie się ona 
„małą obwodnicą” Świd-
nika. 



2 aktualności

miasto! magazyn Świdnik – wysokich lotów – miesięcznik bezpłatny | Wydawca: Miejski Ośrodek Kultury w Świdniku 
Adres redakcji: 21-040 Świdnik, al. Lotników Polskich 24 | tel.: 81 468 74 54 | e-mail: miasto@mok.swidnik.pl
Redaktor naczelny: Agnieszka Kalinowska

miasto!
Nr 6 | grudzień 2020 

Nowa placówka powstaje na 
miejskiej działce przy ul. Kope-
ra, w sąsiedztwie ul. Klonowej. 
Przedstawiciele ratusza od razu 
dementują pojawiające się 

informacje, że po otwarciu bu-
dowanej właśnie placówki, po-
zostałe oddziały zostaną zlikwi-
dowane. 
- Przy ul. Kopera będzie 120 no-
wych miejsc dla dzieci. Oczy-
wiście, jeśli rodzice maluchów 
uczęszczających do pozostałych 
żłobków chcą je przenieść do 
powstającej placówki, mogą to 
zrobić, pisząc odpowiednie po-
danie. Natomiast nie planujemy 
likwidacji istniejących żłobków 

– zaznacza Ewa Jankowska. 
Wykonawca przejął plac budowy 
pod koniec lipca i bardzo szybko 
rozpoczął inwestycję. - Prace są 
bardzo zaawansowane i posu-

wają się wręcz w ekspresowym 
tempie – mówi Marcin Dmowski, 
zastępca burmistrza. – Wykonaw-
ca zakończy je wiosną przyszłego 
roku. 
Urząd Miasta będzie potrzebował 

jeszcze około miesiąca po odbio-
rze inwestycji na zorganizowanie 
jej działania i otwarcie dla miesz-
kańców. Wartość całego przed-
sięwzięcia została wyceniona 
na blisko 7 mln zł. Prawie połowa 
kosztów budowy, bo 3,1 mln zł, po-
chodzi z dotacji w ramach rządo-
wego programu Maluch Plus. 
Nowa placówka zostanie wyko-
nana w technologii ekologicznej. 
Budynek będzie miał dwie kon-
dygnacje. Znajdzie się w nim 5 
sal dziennych dla dzieci, każda 
z łazienką, pomieszczenia prze-
znaczone do spania oraz zabawy, 
szatnia, sekretariat, gabinety dy-
rektora i pielęgniarki. Pracownicy 
placówki będą mieli do dyspo-
zycji pomieszczenie socjalne. W 
budynku powstanie też kuchnia z 
magazynami na żywność, sprzęt i 
zmywalnią.
Zadaniem wykonawcy jest także 
budowa drogi dojazdowej do 
żłobka, chodników, miejsc par-
kingowych i ogrodzenia. Malu-
chy od razu otrzymają także plac 
zabaw.                                                   kal

Relaks i zabawaMaluchy, pora do żłobka!
Od 7 grudnia ruszyła rekru-

tacja do nowego miejskie-
go żłobka. Na dzieci czeka 120 
miejsc. Placówka jest jeszcze w 
budowie, ale prace posuwa-
ją się w ekspresowym tempie. 
Jej otwarcie jest planowane na 
czerwiec przyszłego roku.

                                        – Do uruchomienia żłobka jest jeszcze  
                                             trochę czasu, ale zależy nam, żeby 
                                               rodzice mogli z wyprzedzeniem zapisać  
                                               dziecko do placówki i spokojnie zapla 
                                             nować sobie powrót do pracy                                             
                                                                   – tłumaczy Ewa Jankowska,
                                                                                       sekretarz miasta.  

Gdzie szukać informacji?

Wszystkie dokumenty zostały opublikowane na stronie internetowej 
Zespołu Żłobków Miejskich www.zzmswidnik.szkolnastrona.pl. Rodzice 
znajdą tu informacje, jakie dokumenty powinni złożyć i jakie obowiązu-

ją ich terminy. 

Jeszcze kilka miesięcy temu 
przy ul. Środkowej stał niewielki, 
drewniany plac zabaw. Po wio-
sennym przeglądzie okazało 
się jednak, że wymaga natych-
miastowej, gruntownej naprawy. 
Przedstawiciele ratusza uznali, 
że lepiej zaproponować miesz-
kańcom inne rozwiązanie. Plac 
został zamknięty, a po kilku tygo-
dniach, zdemontowany. Niemal 
natychmiast urzędnicy rozpo-
częli planowanie w tym miejscu 

nowego zakątka. 
- To nie jest duży teren, w dodatku 
dosyć wąski. Dlatego zdecydo-
waliśmy, że nie będzie to typowy 
plac zabaw, ale raczej  miejsce 
edukacji ekologicznej i wypo-
czynku, z ławeczkami oraz leża-
kami – tłumaczył Marcin Dmow-
ski, zastępca burmistrza. 
Miejsce ma być wyjątkowe. In-
westycja ma kosztować około 
100 tys. zł i być pełna ekologicz-
nych i naturalnych elementów. 
Na skwerze znajdzie się, między 
innymi, rabata dla motyli i dla 
pszczół, ogródek ziołowy, poidła, 
domki dla ptaków. Do dyspozycji 
mieszkańców będą także leżaki i 
wygodne siedziska. Nie zabrak-
nie elementów edukacyjnych w 

postaci tablic informacyjnych. 
Inwestycja rozpoczęła się kilka 
tygodni temu. Teren został wy-
równany, przez jego środek wy-
tyczono alejkę. Wykonawca ma 
czas do 21 grudnia na zakończe-
nie inwestycji.
Równocześnie rozstrzygnięto 
przetarg na plac zabaw, który 
podobnie, jak ten przy Środko-
wej, został zamknięty wiosną. 
Przy ul. Kopernika powstanie 
zakątek zabaw dla dzieci, skła-
dający się tylko z ekologicznych, 
naturalnych elementów. Całość 
prac została wyceniona na bli-
sko 210 tys. zł. Wykonawca ma 
czas do końca marca przyszłe-
go roku na przeprowadzenie 
wszystkich prac.                               kal

Prace przy ul. Środkowej już się 
rozpoczęły. Równocześnie 

został rozstrzygnięty przetarg na 
plac zabaw przy ul. Kopernika. 
Najmłodsi skorzystają z niego 
wiosną. 

Park przy ul. Krępieckiej jest 
czwartą inwestycją w ramach 
projektu „Zielony LOF”. Miejski 
teren przez dłuższy czas był wy-
sypiskiem śmieci. W latach 90. 
składowisko zostało zlikwido-
wane i zasypane ziemią. Pomysł 
na nowe życie dla wysypiska 

pojawił się kilka lat temu. Wcze-
śniej teren zbadali eksperci i 
dopuścili przekształcenie go w 
miejsce wypoczynku dla miesz-
kańców. Przetarg na jego wy-
konanie ogłoszono w tym roku. 
Wartość prac została wyceniona 
na ponad 1,7 mln zł. Nowy park 
obejmuje 2,2 hektara terenu. Bę-
dzie do niego prowadzić wejście 
od  strony ul. Krępieckiej. Ma być 
terenem przede wszystkim rekre-
acyjnym. - Wykonawca od kilku 
miesięcy jest na terenie budowy. 
Wytyczono cały układ alejek 
w przyszłym parku. Przed firmą 
jeszcze nasadzenia roślin i mon-
taż małej architektury – tłumaczy 

Marcin Dmowski, zastępca bur-
mistrza. 
Największym atutem zielonego 
zakątka będą najróżniejsze od-
miany bylin, krzewów i drzew. 
Pojawią się jałowce, sosny gór-
skie, berberysy, pigwowce i 
derenie. Wśród bylin najwięcej 
będzie zawciągu nadmorskiego 
w kilku odmianach. Dołączy do 
niego także smagliczka skalna, 
trzciniak ostrokwiatowy oraz gę-
siówki kaukaska i macedońska. 
Nie zabraknie również trawników 
obsianych kilkoma rodzajami ro-
ślin i łąk kwietnych, które zajmą 
blisko 2 tys. mkw. powierzchni. 

kal

Od wysypiska do parku 

Nowa inwestycja zaczyna 
wyglądać coraz bardziej in-

teresująco. Na wzniesieniu, które 
kiedyś było hałdą śmieci, zostały 
już usunięte zarośla i wytyczo-
ne alejki. Wykonawca ma przed 
sobą jeszcze cały etap nasa-
dzeń, a tych będzie wyjątkowo 
dużo. 

Podziel się osoczem!

Dla wielu osób zakażonych Co-
vid-19 lekiem może być osocze 
ozdrowieńców, czyli tych, którzy 
już przeszli koronawirusa. 
– Wiemy, że oddanie osocza dla 
chorych jest pomocą bezcen-
ną. Dlatego chcemy zachęcić 
mieszkańców, którzy są ozdro-
wieńcami do udziału w akcji – 
mówi Ewa Jankowska, sekretarz 
miasta. – Dla każdej osoby, która 
przeszła koronawirusa i zdecy-
duje się na oddanie osocza przy-
gotowaliśmy drobne prezenty.
Mieszkańcy, którzy wesprą inicja-
tywę otrzymają po 7 voucherów 
do kina Lot. Będą mogli również 
kupić karnet 30 wejść na baseny 
w Parku Avia po 1 zł za wejście. 
Z biletów będzie można skorzy-

stać, gdy ustabilizuje się sytuacja 
epidemiologiczna w kraju. Pod-
czas zakupu wejściówek i odbio-
ru voucherów należy okazać do-
kument potwierdzający oddanie 
osocza.
„Lekiem” mogą podzielić się oso-
by w wieku 18-65 lat, które prze-
chorowały już Covid-19, a ostat-
nie objawy wystąpiły u nich 28 dni 
temu.  Osocze można oddać w 
Regionalnym Centrum Krwiodaw-
stwa i Krwiolecznictwa w Lublinie. 
Wcześniej jednak należy umówić się 
na wizytę. Można to zrobić mailowo: 
i.kloc@rckik.lublin.pl, k.firlej@rckik.
lublin.pl lub telefonicznie pod nr 
509 169 059. Szczegółowe informa-
cje dostępne są na stronie www.rckik.
lublin.pl.                                                                af

Ozdrowieńcy mający za sobą 
koronawirusa, mogą po-

móc innym zakażonym. Władze 
miasta zachęcają  świdniczan 
do oddawania osocza i przygo-
towują dla nich niespodzianki.
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Do połowy listopada samorzą-
dy muszą przygotować projekt 
budżetu na przyszły rok i prze-
kazać dokument Regionalnej 
Izbie Obrachunkowej. Świdnicki 
opublikowano w miniony piątek. 
Z projektu wynika, że spadną 
nieco dochody do budżetu mia-
sta. Obecnie są na poziomie 229 
mln zł. W przyszłym roku osiągną 
około 203 mln zł. Zmniejszą się 

także wydatki. W tym roku za-
mkną się kwotą blisko 283 mln zł. 
W 2021 roku są przewidywane na 
poziomie 220 mln zł. 
Przedstawiciele ratusza tłuma-
czą, że mimo różnic w docho-
dach i wydatkach, patrzą na pla-
nowany budżet z optymizmem. 
- Niezmiennie realizujemy w 
Świdniku politykę zrównowa-
żonego rozwoju. W aspekcie fi-
nansowym oznacza ona stałą 
optymalizację kosztów i utrzymy-
wanie balansu pomiędzy wydat-
kami bieżącymi, a majątkowymi. 
W wyniku czego możliwa jest re-
alizacja corocznych wydatków 
inwestycyjnych – mówi burmistrz 
Waldemar Jakson. - Projekt bu-
dżetu na 2021 rok będzie kolej-
nym, w którym chcemy utrzymać 
to założenie. Tym razem, jest ono 
szczególnym wyzwaniem, ze 
względu na wprowadzane zmia-
ny systemowe, które zmniejszają 
potencjalne dochody i powodu-
ją wzrost wydatków bieżących, a 

także skutki finansowe pandemii 
COVID. Uwzględniając te ogra-
niczenia, naszym priorytetem 
jest kontynuacja programu inwe-
stycyjnego dla Świdnika, który 
zmienia nasze miasto na lepsze.

Drogi, hale, place zabaw
Wśród wydatków budżetowych 
prym wiedzie oświata. Utrzyma-
nie szkół i przedszkoli będzie w 
przyszłym roku kosztować ponad 
53 mln zł. Na gospodarkę komu-
nalną pójdzie z miejskiej kasy 
blisko 20 mln zł. W tym ponad 
12,5 mln zł to koszt odbioru i za-
gospodarowania śmieci. Wśród 
wydatków nie mogło również za-
braknąć inwestycji. Ratusz wyda 
na nie ponad 50 mln zł. Na liście 
przedsięwzięć znajduje się kilka-
dziesiąt pozycji. 
- Nadal bardzo ważnym elemen-
tem planowanych inwestycji jest 
infrastruktura drogowa. Zapla-
nowaliśmy duże przedsięwzięcia 
strategiczne, jak choćby dokoń-

czenie budowy al. NSZZ „Solidar-
ność”, wykonanie ul. Drewnianej 
czy kolejne inwestycje drogowe w 
Strefie Aktywności Gospodarczej. 
Dzięki nim miasto będzie się rozwi-
jać i otwierać na przedsiębiorców 
i przyszłych mieszkańców – mówi 
Marcin Dmowski, zastępca burmi-
strza. – Nie zapomnieliśmy również 
o mniejszych ulicach osiedlowych, 
które dla korzystających z nich 
świdniczan są bardzo istotne. 
Wśród planowanych inwestycji 
jest kilka oświatowych, dotyczą-
cych głównie przebudowy przysz-
kolnych sal sportowych. Zgodnie z 
zapowiedziami, w przyszłym roku 
ma również ruszyć budowa Mul-
tifunkcyjnego Centrum Rozwoju. 
Pod tą nazwą kryje się nowa hala 

sportowa, z planowaną lokaliza-
cją na osiedlu Wschód. Inwestycja 
będzie potężna. Na przyszły rok 
zaplanowano na nią 14,6 mln zł. 
Wiele będzie się działo także w 
pierwszym kwartale przyszłego 
roku. W tym czasie swój finisz będą 
mieć tegoroczne inwestycje, które 
z racji pandemii zostaną przedłu-
żone o 3 miesiące. Wśród nich są 
budowy: dworca przesiadkowe-
go, zielonych parków i nowego 
żłobka przy ul. Kopera. Na liście 
inwestycji nie zabrakło też zadań, 
o które mieszkańcy regularnie się 
upominali. Ucieszą się świdnicza-
nie z ul. Witosa, Okulickiego czy 
Działkowca. 
Ratusz, podobnie jak w tym roku, 
zamierza również wspierać świd-

nicki szpital. W projekcie budżetu 
są pieniądze na dalszą moderni-
zację porodówki. Dzięki czemu w 
SP ZOZ zostanie wprowadzenie 
znieczulenia zewnątrzopono-
we. – Bezpieczeństwo i komfort 
rodzących pań to dla nas jeden 
z priorytetów. Chcemy doprowa-
dzić do końca nasz projekt „Bez-
pieczna Mama” i tym samym za-
dbać o mieszkanki Świdnika i nie 
tylko – dodaje Ewa Jankowska, 
sekretarz miasta. 
Teraz projektem budżetu zajmą 
się pracownicy Regionalnej Izby 
Obrachunkowej i radni. Doku-
ment, po uzyskaniu pozytywnych 
opinii RIO, zostanie przegłoso-
wany na sesji, która odbędzie się 
pod koniec grudnia.                      kal

Budżet optymistyczny 
Mimo pandemii, w projekcie 

budżetu znalazło się kilka-
dziesiąt inwestycji, na ponad 50 
mln zł. Na liście planowanych 
wydatków są strategiczne dro-
gi i małe, osiedlowe uliczki. Nie 
brakuje również przedsięwzięć 
oświatowych i sportowych. – 
Pandemia spowodowała wzrost 
naszych wydatków. Odciśnie 
się też zapewne na dochodach. 
Mimo ograniczeń, będziemy kon-
tynuowali program inwestycyjny 
dla miasta – mówi burmistrz Wal-
demar Jakson. 

REKLAMA

WYDATKI INWESTYCYJNE PLANOWANE W 2021 ROKU
Inwestycje drogowe: 

Budowy ulic: Bronisława Czecha – 930 tys. zł (odcinek od Olimpijczyków do granic miasta), Chryzantemowej 
wraz z parkingiem – 250 tys. zł, Deotymy – 50 tys. zł, Drewnianej – 6,25 mln zł, Dywizjonu 303 – 750 tys. zł (od al. 
Lotników Polskich do ul. Drewnianej), Działkowca – 355 tys. zł, ul. Kasperka – 725 tys. zł, Kopera – 25 tys. zł, Mali-
nowskiego – 238 tys. zł, Modrzewiowej – 721 tys. zł, al. NSZZ „Solidarność” – 3,6 mln zł (II etap od ul. Hryniewicza 
do ul. Kusocińskiego), budowa sieci ulic na os. Olimpijczyków (ul. Skolimowskiej, Malinowskiego, Rutkiewicz) 
– 65 tys. zł, Poziomkowej i Jagodowej – 761 tys. zł, Sąsiedzkiej – 120 tys. zł, Skośnej – 60 tys. zł, Wiejskiej – 762 tys. 
zł, Pileckiego – 50 tys. zł, Witosa – 903 tys. zł. 
Modernizacje: ul. Okulickiego – 2,3 mln zł oraz Skarżyńskiego – 1,25 mln zł. 
Przebudowy: sieci dróg gminnych (wykonanie nawierzchni bitumicznej) - 2,62 mln zł, ul. Krańcowej – 540 tys. 
zł, Targowej – 630 tys. zł 

Inwestycje oświatowe:
Przebudowa budynku SP nr 3 na potrzeby Wydziału Zarządzania Oświatą – 500 tys. zł. Przebudowa hali 
sportowej przy SP nr 3 – 200 tys. zł, przebudowa hali sportowej przy SP nr 7 – 308 tys. zł i segmentu sporto-
wego w budynku SP nr 5 – 2,95 mln zł 
Budowa żłobka przy ul. Kopera – 570 tys. zł.

Inwestycje zdrowotne i społeczne: 
Dotacja dla SP ZOZ w Świdniku na projekt „Bezpieczna Mama – utworzenie nowej porodówki wraz z mo-
dernizacją pomieszczeń w Oddziale Nowrodkowym” – 900 tys. zł (całość zadania 1,8 mln zł).
Adaptacja lokalu przy ul. Norwida 2 na Klub Seniora – 342 tys. zł.

Budowa platformy dla osób niepełnosprawnych w przejściu podziemnym przy ul. Targowej – 150 tys. zł.

Inwestycje komunalne:
Modernizacje sieci kanalizacji deszczowej w ul. Wyspiańskiego – 500 tys. zł i wymiana oświetlenia na 
energooszczędne – 1,7 mln zł (projekt unijny).
Przebudowa kanalizacji deszczowej w rejonie pl. Konstytucji 3 maja i ul. Czecha – 200 tys. zł.
Opracowanie modelu oraz koncepcji modernizacji systemu odprowadzania wód deszczowych w mie-
ście – 50 tys. zł.
Dotacja dla ZTM na utrzymanie komunikacji miejskiej – 1,72 mln zł.

Budowa alejek i rozbudowa cmentarza komunalnego – 160 tys. zł.

Inwestycje sportowe i rekreacyjne:
Budowa Multifunkcyjnego Centrum Rozwoju (hali sportowej) – 14,6 mln zł, placu zabaw przy ul. Kopernika – 
300 tys. zł, placu zabaw przy ul. Kopera – 200 tys. zł, infrastruktury ogrodowej w ROD (dotacja) – 100 tys. zł.
Aranżacja terenu zielonego na terenie Parku Avia – 100 tys. zł.
Modernizacja skate parku przy SP nr 5 – 60 tys. zł.

Zadania w ramach Budżetu Obywatelskiego:
Świdnickie Euro’2021 – 11 tys. zł, Dajmy im szansę – zajęcia terapeutyczne – 70 tys. zł, Na dobry początek 
IV – 70 tys. zł, Muzyczne Wieczory u Świętej Kingi (III edycja) – 70 tys. zł, Mały świat IV – 70 tys. zł, Na lu-
dowo u Świętej Kingi – koncert Zespołu Mazowsze – 70 tys. zł, Bibliobox 24/7 – całodobowy książkomat 
– 159,9 tys. zł, Pomagajka IV – 70 tys. zł, Świdnicka Noc Kultury – 68 tys. zł, Piłkarska amatorska branżowa 
Liga Orlikowa – 10 tys. zł, Oswoić kulturę – cykl koncertów edukacyjnych dla uczniów – 44 tys. zł, Plenero-
we Potańcówki Miejskie – 70 tys. zł, Coolturalna Biblioteka – 36,8 tys. zł, Sterylizacja, kastracja i czipowa-
nie psów i kotów właścicielskich – 46,7 tys. zł, Ogród wśród motyli – 200 tys. zł. 
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Latarnie z unijną pomocą, 
zaświecą ekologicznie 

- Kolektor wód deszczowych jest 
obecnie najważniejszą inwesty-
cją miejską. Jego dokończenie 

załatwi problem trapiący nas od 
czasu, kiedy Świdnik przekroczył 
zabudową linię ul. Racławickiej. 
Przy okazji powstaną możliwo-
ści wykorzystania 1,7 ha lustra 
wody, które pojawi się w grani-
cach miasta. Nad tym jednak 
będziemy się zastanawiać po 
zakończeniu budowy – tłumaczy 
Marcin Dmowski, zastępca bur-
mistrza.
Historia budowy kolektora sięga 
2011 roku. Konieczność jej pod-
jęcia spowodowały ciągłe pod-
topienia nisko położonych ulic, 

a szczególnie Wiśniowej, Gło-
gowej, Akacjowej i Spadochro-
niarzy oraz al. Lotników Polskich. 
Całość inwestycji wyceniono 
na 40 mln zł, co było wówczas 
dla budżetu kwotą kosmiczną. 
Skromne możliwości finansowe 
gminy pozwalały co najwyżej 
na etapowanie przedsięwzięcia 
i budowę krótkich odcinków, na 
najbardziej zagrożonych tere-
nach. 
Historia w odcinkach
Pierwszy fragment, w rejonie 
osiedla Brzeziny I, które najmoc-
niej dotykały lokalne podtopie-
nia, został wybudowany w 2012 
roku. Kolejny, na tym samym 
osiedlu, w 2014 roku. Dwa lata 
później radni wpisali do budżetu 
budowę kolejnych trzech frag-
mentów. 
Dobra dla budowy wiadomość 
nadeszła w 2017 roku. Gmina 
otrzymała wówczas gigantycz-
ne dofinansowanie zewnętrzne 
kwotą 29 mln zł. Dotacja po-
chodziła z funduszy unijnych i 
rozwiązała finansowe problemy 
inwestycji. Wszystko wskazywało 
na to, że będzie ona miała już 
tylko „z górki”. W 2018 roku prace 
wyraźnie przyspieszyły. Ratusz 
ogłosił przetarg na jedną z ostat-
nich części wielkiego zadania. 
W ciągu dwóch lat powstały 

wszystkie podziemne fragmenty 
systemu. Budowie ostatniego, 1,6 
kilometrowej długości odcinka 
od Ronda Żołnierzy Wyklętych 
do zbiornika retencyjnego towa-
rzyszył remont ul. Krępieckiej.
Zbiornik na peryferiach
Samo kładzenie rur nadal nie 
załatwiało sprawy. Brakowa-
ło ostatniego, najważniejszego 
elementu systemu – zbiornika 
retencyjnego i dwóch zbiorników 
oczyszczających. Przetarg na ich 
budowę rozstrzygnięto w marcu. 
Wygrała go rzeszowska firma 
Instalbud, oferująca wykonanie 
prac za niespełna 13,4 mln zł. In-
westycja została zaplanowana 
na peryferiach miasta, na gra-
nicy z Krępcem. Przedsięwzięcie 
jest bardzo zaawansowane i po-
czątkowo miało mieć swój finisz 
z końcem listopada. Tymczasem 
w plany budowlańców wmieszał 
się COVID-19, który przesunął 
datę zakończenia inwestycji na I 
kwartał przyszłego roku.
- W porozumieniu z wykonawcą 
wyznaczyliśmy termin na ma-
rzec. Nie jest to jakaś odległa 
perspektywa, a wykonane dro-
nem zdjęcia zaawansowania 
budowy pokazują, że powinien 
on zostać dotrzymany – przeko-
nuje M. Dmowski.

jmr

Już w minionym roku radni zde-
cydowali o przystąpieniu do unij-
nego programu dotyczącego 
promocji niskoemisyjności. Pod 
tą nazwą kryje się dofinansowa-
nie wymiany dotychczasowego 
oświetlenia na energooszczęd-
ne. W ramach programu możliwe 
było otrzymanie dotacji w wyso-
kości 85 proc. wszystkich kosztów 
przedsięwzięcia. Wniosek został 
opracowany i złożony w odpo-
wiednim terminie. Chętnych na 
unijne środki było tak dużo, że 
świdnicki projekt znalazł się na 

liście rezerwowej. Przedstawicie-
le ratusza nie ukrywali jednak, że 
liczą na dofinansowanie. 
- Właśnie dotarła do nas do-
bra wiadomość. Okazało się, że 
przeszliśmy z listy rezerwowej na 
główną. Oznacza to, że mamy 
pieniądze na wymianę lamp – 
mówi Marcin Dmowski, zastępca 
burmistrza. 
Wartość całego projektu została 
wyceniona na blisko 1,8 mln zł. 
Z tego, ponad 1,2 mln zł, będzie 
stanowiła pomoc unijna. 
- Jesteśmy gotowi do wykonania 
tej inwestycji. Przed nami już tylko 
ogłoszenie przetargu. Cieszymy 
się z dofinansowania, bo dzięki 
niemu zmodernizujemy niemal 
całe oświetlenie w mieście – do-
daje zastępca burmistrza. 
Władze miasta liczą również, że 
modernizacja dotychczasowe-
go oświetlenia wpłynie na ob-
niżenie rachunków. Do wymiany 
będzie ponad 900 lamp. Ale nie 
tylko. Oprócz samych opraw, w 
planach jest również montaż, w 
51 miejscach na terenie miasta, 
specjalnych systemów inteli-
gentnego sterowania oświetle-
niem. Pozwolą one na zdalne 
ustawienie zegara astronomicz-
nego, który będzie kontrolował 
czas świecenia się lamp. 
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We wtorek do świdnickiego 
ratusza dotarła dobra in-

formacja. Urząd otrzyma ponad 
1,2 mln zł dofinansowania z unij-
nych środków. Pieniądze zosta-
ną przeznaczone na wymianę 
oświetlenia na terenie całego 
miasta na ekologiczne i energo-
oszczędne.

Urząd w rękach dewelopera 

Poprzednie przenosiny ratusza 
odbyły się w 1992 roku. Urzędni-
cy rozpoczęli pracę w budynku 
kontenerowym przy ul. Wyszyń-
skiego 15. Początkowo miała to 
być siedziba przejściowa, ale 

pracownicy zostali w niej o wiele 
dłużej, bo 25 lat. Pod koniec 2017 
roku zakończyła się przebudowa 
byłej siedziby Gimnazjum nr 2 
przy ul. Wyspiańskiego. Od blisko 

trzech lat pełni rolę ratusza. 
Tyle samo trwały próby sprzeda-
ży budynku przy ul. Wyszyńskie-
go. Początkowo nie było jednak 
chętnych. Dopiero po zmianie w 
planie zagospodarowania prze-
strzennego pojawiła się zainte-
resowana firma. Przetarg odbył 
się 23 listopada. Nowy właściciel 
zaproponował 6,363 mln zł za 
budynek i działki, czyli o 63 tys. 
więcej niż cena wywoławcza 
nieruchomości. 
- Sprzedaż tego budynku była 
dla nas istotna i cieszymy się, 
że doszła do skutku. Osiągnię-

ta cena jest korzystna, poza tym 
ważne jest, że działka w centrum 
miasta zostanie na nowo zago-
spodarowana – mówi Marcin 
Dmowski, zastępca burmistrza, 

który, jak pisał w swoich mediach 
społecznościowych, „blaszak” 
pożegnał bez żalu. 
1 grudnia urzędnicy opublikowali 
wyniki przetargu i wszystko stało 
się jasne. Nowym właścicielem 
nieruchomości został Zakład 
Budowlano-Remontowy Budrem 
z Ostrowa Wielkopolskiego. 
Zajmuje się realizacją dużych 
obiektów handlowych i przemy-
słowych. Ma na swoim koncie 
około 200 projektów.Gdzie moż-
na znaleźć inwestycje firmowane 
przez Budrem? Przedsiębiorstwo 
wybudowało obiekty handlowe 
i przemysłowe, między innymi, w 
Ostrowie Wielkopolskim, Wrze-
śni, Łukowie, Gostyniu, Poznaniu, 
Łowiczu, Wyszkowie, Pile, Kaliszu, 
Turku, Rawiczu, Wrocławiu, czy 
w Markach. Ma na swoim koncie 
również obiekty mieszkalne w 
Warszawie. 
Działka, którą Budrem kupił w 
naszym mieście, ma około 0,5 
ha powierzchni. Oprócz gmachu 
dawnego ratusza znajduje się na 
niej również parking. Zgodnie z 
zapisami w planie zagospoda-
rowania przestrzennego, nowy 
właściciel może w tym miejscu 
wybudować obiekty usługowe i 
mieszkalne. Akt notarialny sprze-
daży nieruchomości zostanie 
podpisany na początku przy-
szłego roku.                                        kal

Budowa dawno oczekiwa-
nego kolektora wód desz-

czowych jest na finiszu. Do do-
kończenia pozostały zbiornik 
retencyjny i dwa kolejne, oczysz-
czające wodę. Powstające 
obiekty zostały zlokalizowane 
na granicy Świdnika z Krępcem i 
przykuwają już uwagę potencjal-
nych amatorów ich rekreacyjne-
go wykorzystania.

Była siedziba ratusza czekała 
na nowego właściciela trzy 

lata. We wtorek władze mia-
sta poinformowały o wynikach 
przetargu na sprzedaż nierucho-
mości w centrum miasta. Kupiła 
ją firma budowlana z Ostrowa 
Wielkopolskiego za ponad 6,3 
mln zł. 
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Autobusy wodorowe w Świdniku? 

W Strefi e Aktywności Gospodar-
czej praca wre. Na ukończeniu 

jest budowa szkieletu drogowe-
go. Złożą się na niego dwie drogi: 
końcowy fragment ul. Żwirki i Wi-
gury oraz ul. Nadleśna. W dalszej 
kolejności władze Urzędu Miasta 
planują dobudowanie następ-
nych ulic w SAG. Około 150 – hek-
tarowy teren miał przyciągnąć do 
Świdnika przedsiębiorców. Jego 
niewątpliwym atutem jest poło-
żenie przy drogach wojewódzkich 
i, co ważniejsze, przy obwodnicy 
Lublina. Minusem jest własność 

działek, które pozostają w prywat-
nych rękach. 
Jak się jednak okazuje, nie odstra-
sza to przedsiębiorców. Kilka mie-
sięcy temu budowę magazynów 
w świdnickiej strefi e rozpoczęła 
fi rma DB Schenker. 
- Mamy nadzieję, że duży inwestor 
przyciągnie do SAG kolejnych. 
Tym bardziej, że jak wiemy, za-
interesowanie działkami w tym 
obszarze jest znaczące – mówił 
Marcin Dmowski, zastępca bur-
mistrza. 
Wabikiem na przedsiębiorców 
mają być również powstające 
właśnie ulice. 
Decyzja wydaje się być słuszna, 
tym bardziej, że do SAG zaczęła 
wprowadzać się kolejna fi rma. 
Na razie jej działalność owiana 
jest jeszcze tajemnicą. Przedsię-
biorstwo „urządza się” w nowym 
budynku, który stanął przy skrzy-
żowaniu ul. Nadleśnej i drogi wo-
jewódzkiej, w niedalekim sąsiedz-
twie węzła „Zadębie”. 
Wszystko wskazuje na to, że swo-

ją siedzibę będzie w tym miejscu 
miała spółka Polski Autobus Wo-
dorowy. Firma jest młoda, została 
wpisana do Krajowego Rejestru 
Sądowego w sierpniu tego roku. 
Właścicielem wszystkich jej udzia-
łów jest Zespół Elektrowni Pątnów 
– Adamów – Konin z siedzibą w 
Koninie. Firma jest kontrolowana 
przez Zygmunta Solorza – Żaka, 
właściciela, m.in., telewizji Polsat, 
ale również trzech wielkopolskich 
elektrowni. Zadaniem ZE PAK jest 
przestawienie gigantów węglo-
wych na zieloną energię. 
Z naszych informacji wynika, że 
nowa spółka, która zadomawia 
się właśnie w Świdniku, zajmie się 
konstruowaniem autobusów na-
pędzanych wodorem, a później 
także ich produkcją. Do załogi za-
częli dołączać byli pracownicy lu-
belskiego Urusa, ale również PZL-
-Świdnik. Potencjał nowej spółki 
ma być bardzo duży. Zakłada 
produkcję nawet do 500 autobu-
sów wodorowych rocznie. 
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Czas na relaks i zabawę

Jeszcze kilka miesięcy temu przy 
ul. Środkowej stał niewielki, drew-
niany plac zabaw. Po wiosennym 
przeglądzie okazało się jednak, że 
wymaga natychmiastowej, grun-
townej naprawy. Przedstawiciele 
ratusza uznali, że lepiej zapropo-
nować mieszkańcom inne rozwią-
zanie. 
- To nie jest duży teren, w dodatku 
dosyć wąski. Dlatego zdecydo-
waliśmy, że nie będzie to typowy 
plac zabaw, ale raczej  miejsce 
edukacji ekologicznej i wypoczyn-
ku, z ławeczkami oraz leżakami 

– tłumaczył Marcin Dmowski, za-
stępca burmistrza. – Tym bardziej, 
że w tamtej okolicy jest już olbrzymi 
teren rekreacyjny z pumptrackiem, 
skate parkiem, placami zbaw rów-
nież dla dzieci niepełnospraw-
nych. 
Jeszcze w wakacje został ogłoszo-
ny konkurs na zagospodarowanie 
tego terenu. Inwestycja ma kosz-
tować około 100 tys. zł i być pełna 
ekologicznych i naturalnych ele-
mentów. Na skwerze znajdzie się, 
między innymi, rabata dla motyli i 
pszczół, ogródek ziołowy, poidła, 
domki dla ptaków. Do dyspozycji 
mieszkańców będą także leżaki i 
wygodne siedziska. Nie zabraknie 
elementów edukacyjnych w po-
staci tablic informacyjnych. Inwe-
stycja rozpoczęła się kilka tygodni 
temu. Wykonawca ma czas do 21 
grudnia na zakończenie inwestycji 
Równocześnie rozstrzygnięto prze-
targ na drugi plac zabaw, który 
podobnie, jak ten przy Środkowej, 
został zamknięty wiosną. Przy ul. 
Kopernika zostało zaplanowa-
ne wyjątkowe miejsce. Będzie to 
zakątek zabaw dla dzieci, skła-
dający się tylko z ekologicznych, 
naturalnych elementów. Całość 
prac została wyceniona na blisko 
210 tys. zł. Wykonawca ma czas do 
końca marca przyszłego roku na 
przeprowadzenie wszystkich prac. 
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Teren został wyrównany, wyty-
czono również alejkę. Nieba-

wem rozpoczną się kolejne etapy 
powstawania miejsca relaksu 
w środku miasta. Równocześnie 
został rozstrzygnięty przetarg na 
budowę zakątka dla dzieci przy 
ul. Kopernika.

Na terenie Strefy Aktywno-
ści Gospodarczej zaczęła 

„urządzać się” kolejna fi rma. Jej 
działalność jest na razie owia-
na tajemnicą. Z naszych ustaleń 
wynika, że przedsiębiorstwo ma 
zająć się konstruowaniem, a w 
przyszłości być może także pro-
dukcją, autobusów napędza-
nych wodorem. 

Mobilność uszyją na miarę 

Hackathon dla Miast to jedno z 
głównych wydarzeń GovTech 
Festivalu. Jego celem było zna-
lezienie nowoczesnych rozwią-
zań dla problemów zgłaszanych 
przez miasta. W sumie wyzwania 
przesłało 30 samorządów. Osta-
tecznie wybrano cztery najcie-
kawsze. Wśród nich znalazło się 
również wyzwanie z naszego 
miasta, zatytułowane „Mobil-
ność szyta na miarę”. 

Nad ich rozwiązaniem pracowa-
ło 48 zespołów programistycz-
nych. Na opracowanie i przed-
stawienie swoich pomysłów mieli 
48 godzin. Na posterunkach czu-
wali również urzędnicy ze wszyst-
kich czterech samorządów, któ-
rzy na bieżąco odpowiadali na 
pytania programistów. 
- To nie jest tak, że największe 
samorządy tworzą najbardziej 
innowacyjne rozwiązania. Mamy 
poczucie, że miasta średnie są 
od wielu lat obecne w Polskim 
Funduszu Rozwoju i w myśleniu, 
w jaki sposób zmieniać Polskę i 
wspierać lokalne społeczności, 
żeby mogły się rozwijać – mówił 
Bartłomiej Pawlak, wiceprezes 
Polskiego Funduszu Rozwoju. 
Nagrodę dla zwycięzcy świdnic-
kiego wyzwania wręczyła Ewa 
Jankowska, sekretarz miasta. 
- Nasze miasto po raz kolejny 

uczestniczy w programie Go-
vTech. Podczas poprzedniej 
edycji pozyskaliśmy aplikację, 
która służy nie tylko Świdnikowi, 
ale wielu samorządom w Polsce. 
Mam nadzieję, że przygotowane 
podczas Hakatonu rozwiązanie 
również będzie skalowana na 
inne samorządy – mówiła E. Jan-
kowska. 
Wyzwania „Mobilność szyta na 
miarę” wygrał zespół AiRonmen. 
Programiści zaproponowali 
Agregator Mobilności Mieszkań-
ców. 
- Będzie to rodzaj oprogramowa-
nia dla Urzędu Miasta, które wy-
korzystując różne źródła, wśród 
nich choćby monitoring miejski, 
będzie zbierać i analizować, go-
dzina po godzinie, dane o ruchu 
pieszym, rowerowym i samocho-
dowym – tłumaczy Katarzyna 
Lis, naczelnik Wydziału Promocji 
w UM. 
Oprogramowanie będzie rozpo-
znawać pieszych, samochody, 
rowerzystów, a nawet psy. Dzięki 
temu do ratusza wpłynie pełna 
informacja o tym, w których czę-
ściach miasta ruch jest najwięk-
szy, w jakie rejony świdniczanie 
jeżdżą rowerami, gdzie space-
rują i z którego z przystanków ko-
rzystają najczęściej. Nowe opro-
gramowanie powinno zacząć 
działać w maja przyszłego roku. 

kal

Maraton programistyczny 
trwał 48 godzin. Zespoły 

z całej Polski głowiły się nad 
rozwiązaniem czterech zagad-
nień, wśród nich również jedne-
go z naszego miasta. Najlepszy 
okazał się AiRonmen, który za 
pomocą Agregatora Mobilno-
ści Mieszkańców chce zbadać, 
gdzie i czym przemieszczają się 
świdniczanie. 

                                             – Od początku wiedzieliśmy, że bez 
                                                   dobrej infrastruktury drogowej trudno 
                                                    będzie do SAG przyciągnąć nowe fi rmy. 
                                                    Nie mogło więc być innej decyzji, niż ta 
                                                   o rozpoczęciu budowy ul. Nadleśnej i frag-
                                                   mentu ul. Żwirki i Wigury                                                               
                                                    – burmistrz Waldemar Jakson.
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Coraz bliżej do dworca

Kilkanaście dni temu do ratusza 
wpłynęło pozwolenie na reali-
zację pierwszego etapu projektu 
„Mobilny LOF”. Dofi nansowane 
unijnie przedsięwzięcie zakłada, 
między innymi, przebudowę te-
renu położonego w sąsiedztwie 
stacji Świdnik Miasto oraz budowę 
stanowisk dla autobusów i nie-
wielkiego dworca przesiadkowe-
go. Na czas prowadzonych prac 
konieczne okazało się wprowa-
dzenie zmian w organizacji ruchu 
na ulicach sąsiadujących z budo-
wą. 
- Rzeczone zmiany polegają na 
zamknięciu ulic Struga oraz Kole-
jowej, co wiąże się z wytyczeniem 
objazdu do dworca PKP. Dodat-
kowo wystąpią utrudnienia na 
al. Lotników Polskich - zawężona 
jezdnia, zmniejszona prędkość, jak 
również ograniczenia związane z 
ruchem pieszych – wylicza Paweł 
Siewielec, kierownik budowy PRD 
Lubartów S.A.
Żeby dostać się do dworca ko-
lejowego, trzeba b wjechać z al. 
Lotników Polskich w ul. Wojska 

Polskiego. Następnie skręcić w 
ul. Orzeszkowej i dojechać nią aż 
do skrzyżowania z ul. Kolejową. 
Przedstawiciele PRD nie podają, 
jak długo potrwają utrudnienia. 
Natomiast inwestycja ma się za-
kończyć w pierwszym kwartale 
przyszłego roku. – Początkowo 
zakładaliśmy, że prace zostaną 
wykonane do końca tego roku. 
Natomiast, w związku z pandemią 
i przedłużającymi się ustalenia-
mi z koleją, przedstawiciele PRD 
zwrócili się o dodatkowe trzy mie-
siące na przeprowadzenie inwe-
stycji – tłumaczy Marcin Dmowski, 
zastępca burmistrza. 
Pierwszy etap projektu „Mobilny 
LOF” zakłada powstanie miej-

skiego węzła przesiadkowego w 
sąsiedztwie stacji Świdnik Miasto. 
Obejmie również budowę frag-
mentu ul. Klubowej od ul. Struga do 
Kolejowej. W planie jest też przebu-
dowa dwóch skrzyżowań u zbiegu 
al. Lotników Polskich z ul. Struga 
i Klubową. Inwestycja widocznie 
zmieni wygląd tej części miasta. W 
sąsiedztwie stacji kolejowej powsta-
nie niewielki dworzec przesiadko-
wy wyposażony, między innymi, w 
toalety dla podróżnych. W ramach 
projektu zostanie wybudowany tak-
że plac manewrowy dla autobusów 
oraz stanowiska, z których będą od-
jeżdżać. Pasażerowie schowają się 
pod wiatami. Elementem inwestycji 
jest także budowa ścieżki rowe-

rowej i stojaków dla jednośladów. 
Nowy teren będzie wyposażony 
w ławki i zostanie objęty miejskim 
monitoringiem. Tę część inwestycji 
wyceniono na 7,8 mln zł. 
Kilka miesięcy temu został zakoń-
czony drugi etap projektu. W jego 
ramach wykonano przebudowę 
fragmentu ul. Okulickiego do ul. 
Wyspiańskiego. Droga zyskała nie 
tylko nową nawierzchnię i chod-
niki, ale również parkingi. W ra-
mach tego etapu powstała także 
ścieżka rowerowa i chodnik przy 
ul. Targowej. Rowerzyści uzyskali 
też połączenie ul. Okulickiego z al. 
Lotników Polskich. Wartość inwe-
stycji wyceniono na ponad 3 mln 
zł.                                                                       kal

Pod koniec listopada rozpo-
częły się utrudnienia na al. 

Lotników Polskich, ul. Struga i 
Kolejowej. Powód? Rozpoczęcie 
budowy dworca przesiadkowe-
go i stanowisk dla autobusów. Po 
zakończeniu inwestycji ta część 
miasta wyraźnie się zmieni. 

Osiedle z nowymi drogami

Przetarg na przebudowę kom-
pleksu uliczek na osiedlu Żwirki 
i Wigury został rozstrzygnięty 
jeszcze w minionym roku. Urzęd-
nikom udało się zdobyć do inwe-
stycji dotację z Funduszu Dróg 
Samorządowych. 

Pod koniec 2019 roku procedura 
ruszyła. W przetargu zwyciężyła 
fi rma Art – Bruk z Miłocina. Pra-
ce wyceniła na nieco ponad 5,1 
mln zł. Inwestycja wystartowała 

w styczniu tego roku. Wykonaw-
ca rozpoczął od zdjęcia na-
wierzchni ulic. Ruch na drogach 
był utrudniony, ale mieszkańcy 
cierpliwie niedogodności znosili. 
- Jesteśmy przekonani, że efekt 
prowadzonej inwestycji będzie 
wart czasowych utrudnień – mó-
wił M. Dmowski. 
Zadaniem wykonawcy była 
przebudowa ul. Puławskiego, 
Matejki, Szopena, Miłej, Kwiato-
wej oraz Willowej. Łącznie pra-
cownicy przedsiębiorstwa po-

łożyli 1,2 km nowej nawierzchni. 
Najszerszą z dróg, 5 – metrową, 
jest ul. Puławskiego. Pozostałe, 
o charakterze typowo osiedlo-
wym, mają szerokości po 3,5 
metra. Większość nawierzchni 
ulic została wykonana z kostki 
brukowej. Firma zajęła się rów-
nież budową nowych chodników 
oraz parkingu przy ul. Puław-
skiego. Inwestycja objęła także 
wykonanie zjazdów do posesji, 
oświetlenia drogowego, systemu 
odwodnienia oraz przebudowy 
wodociągu w ul. Szopena.         kal
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Rewolucja na osiedlu Żwirki 
i Wigury właśnie się zakoń-

czyła. Po dziesięciu miesiącach 
prac ulice zyskały nową na-
wierzchnię, a mieszkańcy mogą 
odetchnąć. 

                                – Dzięki rządowemu dofinansowaniu nie
                                                       musieliśmy dzielić inwestycji na etapy. Od razu  
                                                        mogliśmy sfinansować całą inwestycję, niezwy- 
                                                        kle istotną dla świdniczan z tej części miasta                                                             

                                                         – mówi Marcin Dmowski,
                                                        zastępca burmistrza.
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Symulator podchodzi do lądowania

Symulator wyposażony jest w 
trzy, scalone ze sobą, 47-calowe 
ekrany. Dzięki temu, pole widze-
nia będzie odpowiadało temu z 
prawdziwego samolotu. Na miej-
scu skompletowane zostały także 
wszystkie monitory potrzebne do 
wyświetlania parametrów lotu. 

Niedawno dotarła również kolej-
na przesyłka z częściami, w której 
znalazły się stery, wolant, radio-
stacja oraz przełączniki. W tym ty-
godniu pracownicy Strefy Historii 
wraz z inicjatorem projektu Kami-
lem Grabowskim, zmagali się z ich 
montażem do tablicy przyrządów. 
- Cały czas pracujemy nad ergo-
nomią symulatora. Chcemy aby 
był uniwersalny i mógł posłużyć 
do zabawy oraz nauki. Czekamy 
też na ostatnią przesyłkę, w której 
znajdą się pedały oraz serce ca-
łości, czyli komputer – tłumaczy 

Andrzej Misiurski ze Strefy Historii.
Urządzenie będzie bazowało na 
najnowszym symulatorze lotów 
od firmy Microsoft, Flight Simulator 
2020. Jedenasta część gry miała 
premierę 18 sierpnia. 
- Aby wszystko działało jak należy, 
niezbędne było złożenie stacji z 
najlepszych części. Dlatego kom-
puter oparty będzie na najnow-
szym chipsecie z serii 500 (Z590). 
W środku znajdzie się również pro-
cesor 10 generacji, Intel i9-10900, 
a za grafikę odpowiadać będzie 
GeForce RTX 3070 – dodaje A. Mi-
siurski.
Ostatnim etapem projektu będą 
testy. Pomogą w nich doświadcze-
ni piloci. Potem symulator zostanie 
oddany do użytku mieszkańcom. 
Pierwotnie zakładano, że wydarzy 
się to pod koniec listopada, jednak 
plany pokrzyżowała pandemia 
koronawirusa. Pracownicy Strefy 
Historii zapowiadają jednak, że 
zaproszą za stery, gdy tylko będzie 
to możliwe. 
Symulator lotu powstaje w ramach 
Budżetu Obywatelskiego. Pomysł 
jego budowy zgłosił Kamil Gra-
bowski, wychowanek Klubu Mo-
delarskiego „Taurus”. Koszt projek-
tu to 54 tys. zł.

ao

Prace dobiegają końca. Choć 
nie wiadomo jeszcze kiedy 

odwiedzający będą mogli korzy-
stać z urządzenia to pewne jest, 
że montaż symulatora zakończy 
się w drugiej połowie grudnia. 

Pokaż Świdnik na filmie

– Należy przedstawić miasto w 
sposób ciekawy i niebanalny. 
Można to zrobić nietuzinkowo, 
metaforycznie albo dosłownie. 
Inwencja należy do was. Warto 

pamiętać, że Świdnik to nie tylko 
bloki, ale również ciekawa historia, 
tradycje i wyjątkowi mieszkańcy – 
mówi Magdalena Mróz z Miejskie-
go Ośrodka Kultury.
Konkurs jest skierowany do miesz-
kańców naszego miasta oraz jego 
sympatyków. Jury oceni prace w 
dwóch kategoriach wiekowych: 
dzieci i młodzież (do 18 lat) oraz 
dorośli. Film ma trwać nie dłużej 
niż 60 sekund i być zapisany w roz-
szerzeniach: AVI, MP4 lub WMV na 
nośniku DVD. 

Na najlepszych autorów z obu 
kategorii czekają atrakcyjne na-
grody: 1. miejsce – 1000 złotych, 
2. miejsce – 600 złotych oraz 3. 
miejsce – 400 złotych. Wyróżnienia 
przyzna także publiczność.
Termin zgłoszeń mija 18 grudnia, 
o godzinie 16.00. Filmy można do-
starczyć do Miejskiego Ośrodka 
Kultury bądź wysłać pocztą na 
adres: al. Lotników Polskich 24, 21-
040, Świdnik z dopiskiem „Nakrę-
cone Miasto”. Ogłoszenie wyników 
zaplanowano 22 grudnia, w formie 
online.
Regulamin i kartę zgłoszeniową 
można znaleźć na stronie inter-
netowej www.mok.swidnik.pl, w 
zakładce „Wydarzenia”. Informacji 
na temat konkursu udziela dział 
Centrum Kultury, pod numerami 
telefonów: 500 348 939 lub (81) 
468 67 80 bądź e-mail: magdale-
namroz@mok.swidnik.pl. 
Sponsorami nagród są: Przedsię-
biorstwo Energetyki Cieplnej Sp. z 
o.o. oraz Przedsiębiorstwo Komu-
nalne Pegimek Sp. z o.o.                 nat

Miejski Ośrodek Kultury wraca 
z filmowym konkursem „Na-

kręcone Miasto”. Jego uczestnicy 
stworzą jednominutowe filmy 
o Świdniku. Liczy się pomysł i 
oryginalność, a na najlepszych 
czekają atrakcyjne nagrody pie-
niężne. 
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Biblioteka znów otwarta

Placówka była nieczynna przez 
miesiąc. W tym trudnym czasie nie 
zapominała jednak o swoich czy-
telnikach. Mieszkańcy korzystali 
z akcji „Książka na wynos”, która 
cieszyła się dużym zainteresowa-
niem. 
Przed udaniem się do biblioteki 
warto pamiętać o obowiązują-
cych zasadach. Wchodząc do 
budynku należy zasłaniać nos i 
usta, zalecane jest również nosze-
nie rękawiczek. Trzeba też zde-
zynfekować dłonie. W bibliotece 
może przebywać maksymalnie 7 
użytkowników (w tym 2 osoby na 
korytarzu). Pozostali muszą czekać 
na zewnątrz. W przypadku głównej 

siedziby do wszystkich oddziałów 
obowiązuje jedna kolejka. W każ-
dej wypożyczalni może znajdo-
wać tylko 1 czytelnik lub dziecko z 
opiekunem. W MediaStrefie czyn-
ne jest 1 stanowisko komputerowe i 
1 osoba w czytelni. Wszystkie zwró-
cone zbiory będą poddawane 
kwarantannie. 
Świdnicka biblioteka zachęca 

do rezerwowania zbiorów drogą 
elektroniczną. Można to zrobić 
za pomocą katalogu online lub 
telefonicznie. Książki i inne zbiory 
biblioteczne możemy wypożyczać 
w trzech oddziałach: głównym 
(ul. Niepodległości 13), w Filii nr 1 
(ul. Ratajczaka 7) oraz nr 2 (ul. Pił-
sudskiego). Filia nr 3 i 4 pozostają 
nieczynne do odwołania.             nat

Miłośnicy książek mogą ode-
tchnąć z ulgą. 30 listopada, 

po przerwie związanej z obo-
strzeniami, Miejsko-Powiatowa 
Biblioteka Publiczna przyjęła 
pierwszych czytelników. 

Srebrna „Łódeczka”

Tegoroczne prezentacje odby-
wały się w formie online.  Do 29 
listopada widzowie mogli zo-
baczyć 11 teatrów z całej Polski. 
Świdniczanie zaprezentowali wi-

dowisko „Łódeczka”, poruszające 
trudne relacje damsko-męskie. 
Młodzi aktorzy pokazali w nim 
historię nastoletniej skrzypaczki 
Zosi. Dziewczyna przeprowadza 
się z rodzicami do innego miasta. 
Poznaje nowych przyjaciół i chło-
paka, również zafascynowanego 
muzyką.
- To specyficzny rok. Wiele festiwali 
teatralnych się nie odbyło, z kolei 
te, które udało się zorganizować, 
były realizowane w formie onli-
ne. Szkoda, bo aktorzy nie mogli 
wystąpić na żywo, spotkać się z 
innymi grupami, po prostu poczuć 
tej wyjątkowej atmosfery - mówi 
Katarzyna Marjasiewicz i dodaje: 
- To  kolejna nagroda, którą udało 

nam się zdobyć na tym wydarze-
niu. Poprzednim razem zajęliśmy 
trzecie miejsce, teraz razem drugie. 
Tadeusz Kantor ciągle poszukiwał 
czegoś nowego. My też to robimy, 
błądzimy, jednak w końcu odnaj-
dujemy właściwą ścieżkę.  
„Łódeczka” po raz pierwszy zo-
stała zaprezentowana na sce-
nie Miejskiego Ośrodka Kultury 
w Świdniku, w styczniu 2019 roku. 
Później miała ją także okazję zo-
baczyć publiczność Przeglądu 
Spektakli Profilaktycznych „Żyć 
Pełnią”. Spektakl został nagrodzo-
ny srebrem, podczas wydarzenia 
Scena Młodych „Młody Teatr - 
Przegląd Teatrów Młodzieżowych 
i Kabaretów” w Lublinie.                    af

Historia nastoletniej skrzy-
paczki Zosi, opowiedziana 

przez świdnicki Teatr Puk-Puk, 
została doceniona przez jurorów 
XI Ogólnopolskich Prezentacji 
Teatrów Poszukujących o Nagro-
dę im. Tadeusza Kantora „Kanto-
ralia”. Grupa zdobyła II miejsce 
za spektakl „Łódeczka”. Indywi-
dualna nagroda powędrowała 
także do rąk Katarzyny Marja-
siewicz, która wyreżyserowała 
przedstawienie.
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Hala w przygotowaniach 

W projekcie przyszłorocznego 
budżetu znalazło się ponad 3,5 
mln zł na remont i modernizację 
obiektów sportowych przy miej-
skich szkołach. Najwyższa kwota, 
bo blisko 3 mln zł zostanie prze-
znaczona na prace przy basenie 
w Szkole Podstawowej nr 5. 
– Dwa lata temu przeprowa-
dziliśmy remont niecki. Teraz 
przyszedł czas na podbasenie, 
szatnie, plażę…. praktycznie całą 
jego infrastrukturę – tłumaczył 
Tomasz Szydło, dyrektor SP 5.
Prace remontowe zaplanowa-
no również w hali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 7. Mają 
one kosztować około 300 tys. zł. 
Obejmą gruntowną naprawę 
parkietu, a także odświeżenie 
ścian. Obiekt jest intensywnie 
wykorzystywany nie tylko przez 
uczniów, ale również przez siat-
karzy pierwszoligowego zespołu 
Avia Polski Cukier. 

Dużo będzie się działo także w 
„Trójce”. W tym roku rozpocznie 
się remont sali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 3.
- Planujemy wymianę oświetle-
nia, systemu wentylacyjnego, 
okien po stronie południowej i 
malowanie ścian – wylicza Ma-
rek Kwieciński, dyrektor SP nr 3. 
Okazuje się jednak, że na tym 
inwestycje sportowe w „Trójce” 
się nie zakończą. W przyszłorocz-
nym budżecie znajdzie się nowe 
przedsięwzięcie. Będzie nim roz-
budowa sali przy budynku daw-
nego Gimnazjum nr 1, a obecnie 
drugiego gmachu należącego 
do SP nr 3. Plany budowy nowej 
sali jeszcze przy gimnazjum po-
jawiały się kilkukrotnie. Dotąd 
na przeszkodzie w ich realizacji 

stawały pieniądze. Teraz władze 
miasta zapowiadają przystąpie-
nie do inwestycji. W przyszłym 
roku za 200 tys. zł zostanie wyko-
nany projekt. 
– Wykorzystamy na potrzeby in-
westycji wybetonowany teren 
znajdujący się przy obecnej sali. 
Planujemy, że będzie to pełno-
wymiarowy obiekt, ale na po-
trzeby typowo szkolne – mówi 
Marcin Dmowski, zastępca bur-
mistrza. 
W tej chwili jest jeszcze za wcze-
śnie na podanie kwoty, jaką 
może pochłonąć nowa inwesty-
cja. Natomiast władze miasta 
podkreślają, że będą się starać 
o dofinansowanie przedsięwzię-
cia z funduszy zewnętrznych. 

kal

Avia wraca do gry
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Dokumentacja niezbędna do 
ogłoszenia przetargu na projekt 
i budowę hali sportowej ma być 
gotowa pod koniec grudnia. 
Przygotowuje ją firma Dedeco z 
Poznania, która wygrała ogło-
szony przez miasto przetarg. 
Pracownia architektoniczna ma 
duże doświadczenie w opraco-
wywaniu dokumentacji budyn-

ków użyteczności publicznej. 
Ma na swoim koncie projekty 
koncepcyjne, budowlane i wyko-
nawcze, m.in., hali sportowej Po-
litechniki Poznańskiej, toruńskiej 
Areny, Stadionu Pogoni Szczecin, 
budynku badawczo – dydak-
tycznego Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego czy siedziby i 
kampusu Polskiej Agencji Żeglu-
gi Powietrznej. 
- Zależy nam, żeby budynek 
hali był nie tylko funkcjonalny i 
przystosowany do różnych dzia-
łalności, ale także estetyczny i 
efektowny. Dlatego tym bardziej 
cieszy, że zwyciężyła firma z sze-
rokim doświadczeniem w pro-
jektowaniu tego typu inwestycji 
– mówi burmistrz Waldemar Jak-
son. 
Władze miasta zapowiedziały 
rozpoczęcie kolejnej dużej inwe-
stycji sportowej tuż po zakończe-
niu poprzedniej, czyli budowy 
Parku Avia. 
Na nową halę już czekają świd-
niccy siatkarze, którzy właśnie 
rozpoczęli swój pierwszy sezon 
w Tauron 1. Lidze. Obiekt będzie 
służył również młodym adep-
tom tego sportu. Władze miasta 
i Miejskiego Klubu Sportowego 
Avia planują utworzenie w na-
szym mieście centrum szkolenia 
siatkarskiego dla młodzieży. W 
projekt zaangażował się rów-
nież sponsor pierwszoligowej 

drużyny, Bogdanka S.A Lubelski 
Węgiel. 
Hala ma być centrum multifunk-
cjonalnym, czyli jakim? – Będzie 
to obiekt wszechstronny, służący 
oczywiście do rozgrywania me-
czów siatkarskich i treningów, ale 
ma być także miejscem odbywa-
nia się wydarzeń, koncertów czy 
spotkań – wyjaśnia Ewa Jankow-
ska, sekretarz miasta. 
Władze Świdnika tłumaczą, że 
chcą starać się  o fundusze ze-
wnętrzne na realizację przed-
sięwzięcia. Pierwszy krok został 
wykonany. Określono ogólne za-
łożenia dla nowego obiektu. Na 
ich podstawie powstanie kon-
cepcja funkcjonalno – użytkowa. 
W tej chwili wiadomo, że hala 
wraz z parkingami i infrastruktu-
rą towarzyszącą zajmie około 3 
hektarów. Ma spełniać wymogi 
określone przez Polski Związek 
Piłki Siatkowej dla Plus Ligi. Na 
trybunach mają się znaleźć miej-
sca siedzące dla 2 tys. osób.
Przedstawiciele ratusza potwier-
dzają również, że zapadła osta-
teczna decyzja dotycząca miej-
sca lokalizacji obiektu. 
- Hala powstanie na działkach 
we wschodniej części przy ul. Ro-
weckiego – Grota – mówi Marcin 
Dmowski, zastępca burmistrza. 
– Z myślą o tamtych terenach bę-
dzie przygotowywana koncep-
cja.                                                           kal

W ostatnim listopadowym spo-
tkaniu po przeciwnych stronach 
siatki stanęli zawodnicy dwóch 
drużyn beniaminków - ze Świd-
nika oraz Białegostoku. Obie 
drużyny odzyskują siły po ataku 
koronawirusa, co sprawiło, że 
miały w pojedynku wyrówna-
ne szanse. Białostoczanie swój 
pierwszy mecz po przerwie roze-
grali kilka dni wcześniej. Przegra-
li z ZAKSĄ 1:3. Świdniczanie są w 
dużo lepszej sytuacji. Na siedem 
rozegranych do tej pory meczów 
wygrali cztery.
Pierwszą partię spotkania od 
punktowej zagrywki rozpoczął 

Rafał Obermeler 1:0. Szybko 
wynik wyrównał Jakub Abramo-
wicz. Kiedy w polu serwisowym 
pojawił się Łukasz Walawender 
gospodarze zbudowali kilku-
punktową przewagę 7:2. Polski 
Cukier Avia do końca kontrolo-
wała grę, wygrywając pewnie 
25:18. Ostatni punkt asem serwi-
sowym zdobył Karol Rawiak.  
W drugim secie gra była o wiele 
bardziej wyrównana. Od począt-
ku partii ekipy grały na remis do 
wyniku 9:9. W ostatnich akcjach 
więcej zimnej krwi zachowali 
siatkarze Avii. Wygraną atakiem 
ze środka przypieczętował Rafał 
Obermeler. 
W ostatniej, jak się okazało, od-
słonie,  Avia objęła prowadzenie 
3:1. W dużej mierze była to zasłu-
ga dobrej zagrywki Bartłomieja 
Żywno. Jeśli ktoś sądził, iż zawod-
nicy BAS-u Białystok złożą broń, 
ten był w błędzie. Przyjezdni 
wyrównali wynik 20:20. Do koń-
ca toczyła się zacięta walka. W 
ostatnich akcjach więcej spokoju 
zachowali gospodarze, wygry-
wając tę partię 25:23 i cały mecz 
3:0.
Po tym spotkaniu drużyna ze 
Świdnika zajmowała 5. miejsce 
w tabeli. Przed nią jeszcze dwa 
mecze w tym roku, z drużynami 
Mickiewicz Kluczbork i BKS Visła 
Bydgoszcz. 

jmr

Polski Cukier Avia Świdnik po-
trzebował 93 minut, żeby po-
konać BAS Białystok 3:0 (25:18, 
25:23, 25:23) w meczu 11. kolejki 
TAURON 1. Ligi Mężczyzn. Mecz 
był wyjątkowy, bo pierwszy po 
przerwie spowodowanej korona-
wirusem. 

Szkolny sport na celowniku
Prace w sali sportowej przy 

Szkole Podstawowej nr 3 ruszą 
już niebawem. W przyszłym roku 
rozpoczną się przygotowania 
do rozbudowy drugiego obiek-
tu sportowego w „Trójce”. Plany 
remontowe wykrystalizowały się 
także wobec hali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 7. Z kolei w 
Szkole Podstawowej nr 5 szykuje 
się modernizacja basenu. 

- Zależy nam, żeby budynek hali był nie tylko funkcjonalny i 
przystosowany do różnych działalności, ale także estetycz-
ny i efektowny. Dlatego tym bardziej cieszy, że zwyciężyła 
firma z szerokim doświadczeniem w projektowaniu tego 
typu inwestycji – mówi burmistrz Waldemar Jakson. 

Już wiadomo kto przygotuje 
dokumentację niezbędną do 

ogłoszenia przetargu na bu-
dowę hali sportowej. Zapadła 
także ostateczna decyzja doty-
cząca jej umiejscowienia. Nowy 
obiekt dla siatkarzy, ale nie tylko, 
powstanie przy ul. Roweckiego – 
Grota. 


